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Друковані видання 

Руслан Кошулинський: «Забезпечення права на свободу висловлювання є 

невід’ємним елементом демократичних перетворень»  

"Голос України" 

Учора заступник Голови Верховної Ради України Руслан Кошулинський обговорив з 
Представником ОБСЄ з питань свободи ЗМІ Дунею Міятович ситуацію у сфері забезпечення 

свободи ЗМІ в Україні, а також питання надання експертного сприяння нашій державі з боку 

ПЗМІ ОБСЄ щодо забезпечення свободи ЗМІ та посилення захисту журналістів в Україні. 

Під час розмови Р.Кошулинський зазначив, що Україна високо цінує роль Представника     

ОБСЄ з питань свободи ЗМІ щодо надання сприяння державам-учасницям у зміцненні 
належного виконання зобов’язань ОБСЄ у сфері свободи слова і свободи ЗМІ. «Українська 

сторона є відкритою до обговорення усіх питань, що стосуються проблематики свободи слова 

на просторі ОБСЄ», — сказав він і назвав підхід з боку ОБСЄ до питань забезпечення свободи 

ЗМІ «активним і збалансованим». 

Забезпечення права на свободу висловлювання, на переконання заступника керівника 

парламенту, є невід’ємним елементом демократичних перетворень в Україні і складовою 

внутрішньої політики нової української влади. «Дотримання взятих міжнародних зобов’язань, 

зокрема у сфері свободи ЗМІ, залишатиметься одним з пріоритетів зовнішньої політики нашої 
держави», — підкреслив Р. Кошулинський. 

Особлива увага, за його словами, має надаватися належному забезпеченню безпеки 

журналістів у ході проведення масових заходів. «Застосування насильства щодо журналістів є 
неприпустимим, — підкреслив він. — Українська влада засуджуватиме будь-які прояви 

насильства стосовно журналістів та проводитиме об’єктивне і неупереджене розслідування 

злочинів, скоєних проти них». 

Своєю чергою, Д. Міятович наголосила на необхідності надання представникам ЗМІ 
необхідної безпеки, особливо в регіонах, де йде політичне протистояння, зокрема, в Автономній 

Республіці Крим. Вона також висловилась за те, аби «винні у побитті журналістів були знайдені 
і покарані відповідно до чинного законодавства». 

Серед напрямків подальшої співпраці в інформаційному просторі Д. Міятович назвала 

Закон про громадське мовлення, який потребує доопрацювання; Закон про свободу слова, про 

дифамацію тощо. 

Представник ОБСЄ запропонувала також ширше залучати представників ЗМІ до участі у 

роботі органів влади. «Це буде ознакою відновлення довіри до влади», — сказала вона. 

http://www.golos.com.ua/Article.aspx?id=322588 

Опрос жизни и смерти  

Ольга Куришко, "КоммерсантЪ" (Украина) 

Постановление о присоединении Крыма к России и проведении общекрымского 

референдума было принято в четверг на внеочередном заседании Верховного совета АРК. 

"Войти в состав Российской Федерации в качестве субъекта РФ; назначить на 16 марта 2014 

года общекрымский референдум (включая город Севастополь), на который вынести следующие 

вопросы: вы за воссоединение Крыма с Россией на правах субъекта РФ? Вы за восстановление 

действия Конституции республики Крым 1992 года и за статус Крыма как части Украины?" — 

сказано в постановлении. В документе подчеркивается, что вопрос, получивший большинство 

голосов в свою поддержку, "считается выражающим прямое волеизъявление населения Крыма". 

"Это абсолютно законный документ! Мы пытаемся отобразить настроения людей, дать 

им определенные гарантии",— заявил журналистам председатель ВС Крыма Владимир 
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Константинов. Он подчеркнул, что, "по предварительным исследованиям", более 70% 

населения Крыма поддерживают вхождение автономии в состав РФ. "В России — сильное 

руководство, там есть гарантии защиты и стабильности",— пояснил решение депутатов 

Константинов. 

Первый заместитель председателя Совета министров АРК Рустам Темиргалиев заявил, 

что решение ВС Крыма вызвано "постоянными угрозами в адрес восставших крымчан со 

стороны нелегитимных властей Киева". "Верховная Рада ввела ограничение на использование 

русского языка, отменив закон о региональных языках! Кроме того, народный депутат Андрей 

Парубий зарегистрировал законопроект о вступлении Украины в НАТО — в этих законах мы 

видим прямую угрозу жителям Крыма и угрозу того, что крымчане не смогут самостоятельно 

определить статус полуострова",— подчеркнул господин Темиргалиев. 

Вчера депутаты утвердили текст бюллетеня для голосования, который будет напечатан 

на русском, украинском и татарском языках, а также временное положение об общекрымском 

референдуме, создали соответствующую комиссию и поручили Совету министров АРК 

профинансировать его проведение. 

Вместе с тем еще до начала референдума Верховный совет Крыма обратился к 

президенту России Владимиру Путину и Федеральному собранию госдумы РФ с предложением 

"о начале процедуры вхождения в состав Российской Федерации в качестве субъекта РФ". 

"Приняв это решение, мы можем уже сейчас присоединиться к России. Консультации с 

руководством РФ ведутся постоянно, в ближайшее время будет обнародовано заявление 

официальных лиц РФ. В случае если референдум не подтвердит наше решение, ВС Крыма 

будет распущен как орган, который не отражает решения большинства крымчан",— пояснил 

Рустам Темиргалиев. 

Официальный Киев незамедлительно отреагировал на решение крымского парламента. 

Премьер-министр Арсений Яценюк назвал назначение референдума о статусе Крыма 

нелегитимным. "Референдум не имеет правовых оснований! Мы просим Россию не 

поддерживать эти нелегитимные решения. Крым был, есть и будет частью Украины",— заявил 

господин Яценюк, подчеркнув, что Украина будет защищать свои границы. "Никто не знает, 
где она остановится",— подчеркнул премьер. 

Пресс-служба Верховной рады распространила сообщение о том, что и.о. президента 

Александр Турчинов проверил боевую готовность вооруженных сил Украины. "Руководство 

Министерства обороны и Генштаба доложило верховному главнокомандующему о готовности 

армии выполнять задачи по защите страны",— сказано в сообщении. 

Следует отметить, что это уже не первая попытка крымского парламента назначить 

референдум о расширении полномочий автономии. В конце февраля ВС АРК назначил 

референдум на 25 мая. Правда, о присоединении Крыма к России тогда речь не шла — у 

жителей автономии предполагалось спросить: "Вы за государственную самостоятельность АРК 

в составе Украины на основе договоров и соглашений?" 

Позже референдум был перенесен на 30 марта, но его проведение оказалось под 

вопросом. 4 марта Окружной административный суд Киева отменил последние решения ВС 

Крыма: о подготовке к референдуму и назначении Верховным советом премьера АРК Сергея 

Аксенова. Вчера стало известно, что Шевченковский районный суд Киева по ходатайству 

Генеральной прокуратуры выдал санкцию на задержание Сергея Аксенова и Владимира 

Константинова за "преступления против государства и посягательство на территориальную 

целостность". 

В Министерстве юстиции вчера разъяснили, что законодательство Украины не позволяет 

проводить референдумы на местном уровне. Кроме того, согласно ст. 73 Конституции, вопрос 

об изменении территории Украины рассматривается исключительно на всеукраинском 

референдуме. "Любое решение о проведении референдума в Крыму незаконно. Вопросы 

территориальной целостности, суверенитета Украины не подлежат рассмотрению на местных 

референдумах",— сказал министр юстиции Павел Петренко, отметив, что решения властей 
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Крыма "принимаются под давлением российских военных". Со своей стороны меджлис 

крымско-татарского народа призвал жителей Крыма "бойкотировать референдум". 

Наиболее эмоциональную оценку действиям депутатов крымского парламента дали в 

МИДе. "Все заявления и решения в Крыму, заявления Федерального собрания РФ показывают, 

что маски сброшены. Всем понятно, для чего это делалось. Заявление крымского парламента (о 

присоединении к России.—"Ъ") никчемное. Оно не может иметь никаких правовых 

последствий",— заявил директор департамента информационной политики МИДа Евгений 

Перебийнис. Он заверил, что Украина будет реагировать "в рамках международного права" и не 

будет "поддаваться на провокации несмотря на то, что от нас этого и ждут". 

Реакция со стороны Генеральной прокуратуры и СБУ на решение ВС Крыма была 

предельно жесткой. Генпрокуратура, в частности, обжаловала в Окружном административном 

суде Киева решение ВС АРК "о проведении общекрымского референдума". "Соответствующее 

постановление противоправно и посягает на основы конституционного строя, территориальной 

целостности, угрожает жизни и здоровью людей",— сказано в сообщении пресс-службы 

Генпрокуратуры. 

Вечером Служба безопасности Украины открыла уголовное производство по факту 

посягательства на территориальную целостность государства депутатами ВС Крыма. 

"Депутаты, действуя умышленно, с целью изменения границ территории Украины на 

внеочередном пленарном заседании приняли решение о вхождении АРК в состав РФ как 

субъекта федерации",— сообщили в пресс-службе СБУ. Уголовное производство открыто по ч. 

3 ст. 110 Уголовного кодекса ("посягательство на территориальную целостность"; карается 

лишением свободы на срок до 12 лет). 

Поздно вечером Александр Турчинов сообщил, что остановил действие решения ВС 

Крыма. "Верховная рада будет инициировать роспуск крымского парламента. Мы защитим 

свою территорию",— сказал он в обращении к народу. А Центризбирком заблокировал доступ к 

госреестру избирателей в Крыму. 

После решения Верховного совет АРК президент России Владимир Путин провел 

"оперативное совещание" с постоянными членами Совета безопасности — премьер-министром 

Дмитрием Медведевым, председателем Совета федерации Валентиной Матвиенко, главой 

госдумы Сергеем Нарышкиным и другими. О его результатах на сайте Кремля не сообщалось. 

"О нашей реакции мы скажем после того, как 16 марта состоится референдум. Референдум 

сформирует нам коллегиальную позицию населения Автономной республики Крым, и, исходя 

из этой позиции, мы определим позицию госдумы",— заявил глава комитета госдумы по делам 

СНГ Леонид Слуцкий (ЛДПР). 

http://www.kommersant.ua/doc/2424959 

Геннадій Москаль: "Водночас снайпери отримали від влади вказівку 

розстрілювати не тільки протестантів, а й міліціонерів"  

«Дзеркало тижня. Україна»  

Більш нищівного критика МВС часів Януковича, ніж генерал Москаль, в Україні не 

було. Парадоксально: режим попереднього президента вже кілька тижнів як повалено, а 

інтонації Москаля практично не змінилися. Він запевняє, що призначене на революційній хвилі 
нове керівництво МВС та СБУ спускає на гальмах справи про масові вбивства на Євромайдані 
й саботує роботу з розслідувань, намагаючись вигородити злочинців.  

Про події останніх місяців та їх теперішні наслідки — в сьогоднішньому інтерв'ю 

Геннадія Москаля. 

— Пане Геннадію, ви заздалегідь попереджали про спецоперації з силового розгону 

Євромайдану "Хвиля" і "Бумеранг". Це дало якісь результати? 

— Інформацію про спецоперації мені надали патріотично налаштовані високопоставлені 
офіцери з МВС, і я повідомив про них (вказавши напрямки, звідки починатиметься зачистка) 

ще 27 січня. Новина розійшлася по багатьох ЗМІ, однак у таборі мітингувальників до неї 
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поставилися скептично — мовляв, Москаль розповсюджує всякі страшилки. А владу розкриті 
плани вже не могли зупинити. "Хвиля" й "Бумеранг" розроблялися ще за радянських часів. 

Першу спецоперацію готувало МВС для протидії масовим безпорядкам, а другу — СБУ як 

антитерористичну. За роки незалежності України "Хвилю" застосовували тільки раз — у 2007р. 

на Ай-Петрі, коли Могильов зносив самовільні будови кримських татар (до речі, ці дії досі так і 
не отримали юридичної оцінки). "Бумеранг" не застосовувався жодного разу. "Привід" з'явився 

лише тепер — акції протесту проти Януковича. Проведенню обох спецоперацій передувала 

спеціальна підготовка. Переодягнені працівники СБУ під виглядом мітингувальнків, до котрих 

долучилися й справжні учасники акцій протесту, підпалили офіс Партії регіонів, внаслідок чого 

загинуло двоє людей (офіс належав нардепу Смітюху, який кілька разів публічно висловлював 

незгоду з діями влади, тому нищити його майно було не шкода). Водночас снайпери отримали 

вказівку розстрілювати не тільки протестантів, а й міліціонерів. Усе робилося для ескалації 
конфлікту, щоб виправдати силову зачистку Євромайдану. Одразу після цього з'явилися гнівні 
заклики до президента від обласних рад Сходу, Півдня та Криму з вимогами вжити рішучих 

заходів, діяти жорстко і т.д. Тобто ці речі були взаємопов'язані й чітко сплановані. 

— Ви заявляли, що "Хвилю" та "Бумеранг" розкритикував російський спеціаліст із 

антитерористичної діяльності… 

— Це справді так. За моєю інформацією, ідеться про одного з найбільш авторитетних 

спеціалістів із антитерористичних операцій, героя Росії В'ячеслава Бочарова, який прибув на 

запрошення адміністрації президента України. "Хвилю" й "Бумеранг" представляли в АП, і 
присутній при цьому Бочаров різко розкритикував спецоперації, попередивши, що вони 

призведуть до багатьох жертв із обох боків та непередбачуваних наслідків. А керівників МВС і 
СБУ назвав професійно непридатними. Однак владу це не переконало, тому з Росії запросили 

ще одного фахівця — колишнього першого заступника Головного розвідувального управління 

генштабу Росії (тепер він у відставці), який мав скласти алгоритм спецоперацій, оскільки ні 
Захарченко, ні Якименко в цьому не тямили. Росіянин жив у готелі "Київ", його рахунки 

оплачувала СБУ. 

— Чому ж такій величезній кількості силовиків не вдалося довести спецоперації до 

кінця? 

— Бо морально вони вже не були готові воювати. У перших лавах на барикади кинули 

строковиків внутрішніх військ, що їх мали використати як гарматне м'ясо. Але після кривавого 

протистояння на Грушевського до Києва почали з'їжджатися матері солдатів і благати їх 

берегти себе, нікуди не лізти тощо. Моральний дух "Беркуту", який до того ж нечисленний, на 

той час теж був дуже низький. Бійці не рвалися на барикади, бо бачили, що з іншого боку люди 

готові стояти за свою ідею на смерть. Ось чому спецоперації були приречені. 

— Чому силовики залишили президента? 

— Силовики були деморалізовані. А після того, як регіонали масово почали виходити з 
партії і Верховна Рада проголосувала за припинення вогню, у них з'явився привід повернутися 

додому. Там спочатку виникли панічні настрої, — бійці ховалися по київських казармах, 

боячись вийти на люди. Смислу воювати за Януковича в них не було жодного, оскільки стало 

зрозуміло, що режим ось-ось повалять. 

— Ви знаєте, хто віддав наказ снайперам убивати людей? 

— Використання снайперів передбачене "Хвилею" та "Бумерангом". Було кілька груп 

снайперів — із СБУ ("Альфа") та МВС (спецпідрозділи внутрішніх військ плюс "Сокіл"). Наказ 
застосувати зброю спецпідрозділам МВС міг віддати тільки Захарченко. І він сам зізнався у 

своїй заяві від 20 лютого, що дав такий наказ. Стосовно "Альфи", то їй наказати стріляти мали 

повноваження Якименко або його перший заступник Тоцький. Однак дозвіл на введення в дію 

"Хвилі" та "Бумерангу" дав особсисто Янукович.  

— Днями голова СБУ Наливайченко і міністр МВС Аваков заявили, що стрілянину 

спровокували снайпери, котрі представляли "третю силу", тобто іноземці… 

— Ці зроблені в унісон заяви є не чимсь іншим як намаганням відбілити СБУ та МВС. В 

оприлюднених мною документах про введення в дію силових спецоперацій названі снайперські 



 

Інформаційне    управління    Апарату    Верховної    Ради    України    

 

7 

групи конкретних українських спецпідрозділів. Там-таки вказані їхні точки дислокації, 
прізвища відповідальних, позивні снайперів, які збігаються з даними перехоплених 

радіопереговорів. Снайпери були розміщені по всьому периметру території протистояння, то як 

туди могли затесатися якісь іноземці? Яка "третя сила" приснилася Авакову з Наливайченком? 

Адже чітко встановлено, що наші, українські снайпери зі зброєю перебували на бойових 

позиціях тоді, коли було вбито людей. А тепер командири спецпідрозділів розповідають 

журналістам, що стріляв невідомо-хто. Хто повірить у ці казочки? Чому в цих снайперських 

груп досі не вилучено зброю, не проведено балістичних експертиз (які б довели, що 

міліціонерів і мітингувальників убивали з однієї зброї), не вилучено документацію, в якій 

вказано, хто того дня отримав гвинтівки? Більшість цих прямих доказів уже знищена, хоча їх 

можна й необхідно було задокументувати!  

— Але який смисл керівниками СБУ та МВС заявляти про "третю силу"? 

— Наливайченко ніколи не мав авторитету в СБУ, тому тепер намагається заробити 

імідж тим, що, мовляв, "не здає своїх". До мене вже кілька разів підходили від СБУ з 
проханнями не чіпати "Альфу", бо наразі треба боронити Крим, туди, крім "Альфи", їхати 

нікому, а Москаль "шиє" їй убивства людей. Ну то давайте вибачимо все — що вони спалили 

Будинок профспілок із офісом Партії регіонів, що вбивали людей і т.д. Але як тоді дивитися в 

очі рідним загиблих? І що означає — нікому боронити Крим? Невже у спецпідрозділ не можна 

набрати професіоналів, чиї руки не заплямовані кров'ю? Що ж до Авакова, то його заява про 

"третю силу" — від безпомічності й безпорадності. Він не знає, як розслідувати ці справи. Не 

замінив апарат МВС, то хто документуватиме злочини, — вони самі на себе? Простіше все 

скинути на "третю силу" й нічого не робити. Але ж, крім кривавого побоїща 18—20 лютого на 

Інститутській, були й інші події. Скажіть, хто вбивав людей на Грушевського? "Беркут" зі своїх 

рушниць "Форт-500" 

12-го калібру, — це всім відомо. Купа вбитих, близько півтори тисячі поранених, 36 

чоловік залишилося без одного чи обох очей. То це теж "третя сила" була? Хто приєднував до 

світло-шумових гранат залізяччя, щоб калічити мітингувальників? Хто побив і покалічив понад 

200 журналістів, — теж "третя сила"? Нічого ж не розслідується. Усе, що зробив Аваков, — 

розформував "Беркут". Тепер залишається перейменувати Внутрішні війська в Національну 

гвардію, і притягувати до кримінальної відповідальності буде нікого, бо не залишиться ні 
"Беркуту", ні ВВ.  

Днями я отримав відповідь Авакова на своє звернення з запитанням, де тепер 

високопоставлені працівники МВС, які віддавали наказ розігнати Майдан 30 листопада. Як 

з'ясувалося, начальник київської міліції Коряк звільнився за власним бажанням, а командир 

київського "Беркуту" Кусюк утік і переховується. Зате заступник начальника київської міліції з 
громадської безпеки Федчук, який, за вказівкою Коряка, давав команду на застосування 

"Беркуту" (крім того, він керував міліцією на Грушевського та на Інститутській, коли жорстоко 

розігнали мітинг, що йшов до Верховної Ради), начальник управління громадської безпеки 

Мариненко, що інструктував "Беркут", і його заступник Карандюк, який на місці керував 

спецпідрозділом, — усі залишаються на своїх посадах. Як і керівники територіальних 

підрозділів "Беркуту". Можете зробити висновки самі. 

— Хоч когось притягнули до відповідальності за ці події? 

— Є два "гучні" викриття. Перше — МВС затримало одного з міліціонерів, котрі 
знущалися над Гаврилюком. Але для цього великого розуму не треба, адже є відео, яке бачила 

вся країна. Питання тільки в тому, чому затримали одного: на відео чітко видно як мінімум 

кілька облич. Друге — затримання одного з причетних до викрадення І.Луценка та 

Ю.Вербицького — злочинця, котрий начебто працював у фірмі Олексія Чеботарьова. При тому 

що викрадали активістів із Олександрівської лікарні семеро злочинців. Що ж до Чеботарьова, 

то тут треба зрозуміти одну річ: він був "смотрящим" від Захарченка над контрабандою тютюну 

та спиртного. Крім прибутків від продажу посад і збору данини з підлеглих, Захарченко 

контролював податкові майданчики (конвертаційні центри), а також мав нелегальні заводи, на 

яких розливалося контрафактне спиртне, виготовлялися тютюнові вироби. Чеботарьов 

курирував цей напрям — ставив у регіонах своїх людей, ті стежили, щоб комерсанти купували 
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товар у них, а якщо хтось брав у інших — ловили й карали. І знаєте, що найцікавіше? Після 

затримання підозрюваного з фірми Чеботарьова ці заводи з податковими майданчиками 

продовжують працювати, як і раніше, просто над ними вже інші "смотрящі". "Бізнес" передався 

з рук у руки, наче естафетна паличка. Це відомо багатьом людям, але толку ніякого. Хіба що 

мені газеті поскаржитися… Тобто ще невідомо, чим є насправді це затримання, — намаганням 

встановити справедливість чи бізнес-розборками. Інших викрадачів так і не знайшли… 

— За вашою логікою, нова влада навіть не намагається покарати злочинців, винних у 

масових вбивствах людей? 

— При Авакову й Наливайченку цього не буде, однозначно. Вони ж випустили 

Януковича, який особисто давав вказівку на введення в дію силових спецоперацій. Крім того, 

екс-президент — головний носій державних таємниць. Йому як головнокомандувачу 

підпорядковувалися Головне управління розвідки Міноборони, а також СБУ, Служба 

зовнішньої розвідки, він знає про всю резидентуру України за кордоном, найбільш цінних 

агентів і т.д. У мене немає сумнівів, що тепер усі ці дані в Росії. Януковича не "взяли", бо, 

мовляв, це б викликало великий суспільний резонанс. Але для чого тепер домагатися його 

екстрадиції, — резонансу вже не буде? Крім того, якби Януковича затримали, ми б не мали 

сьогодні тієї ситуації в Криму. Бо він не дав би погодження на призначення Аксьонова (встиг це 

зробити, доки не був позбавлений повноважень) і не попросив би Путіна ввести війська… Ще 

один показовий приклад роботи Наливайченка й Авакова: через день після їхнього призначення 

я, як голова парламентської тимчасової слідчої комісії (ТСК), попросив сприяння у спілкуванні 
з кількома начальниками департаментів МВС та СБУ, поки вони на місці. Загальна картина 

подій на Євромайдані мені й так зрозуміла, але треба було з'ясувати деякі подробиці. Вони 

пообіцяли до кінця дня зателефонувати, посприяти в зустрічах, надати кабінети. Я прочекав до 

11-ї ночі, а далі сам зателефонував у чергові частини МВС та СБУ. Там відповіли, що 

зв'яжуться за годину, а потім сказали — якщо хочете отримати якусь інформацію, пишіть 

депутатські запити. Щоб після повалення режиму Януковича голові ТСК не дали можливості 
попрацювати в МВС та СБУ, а сказали писати звернення, — хіба це не саботаж?.. 

— Що скажете про міліцейські призначення на місцях? Той-таки Крим, до прикладу… 

— Це взагалі кричущий факт! Авруцького, заступника мера Феодосії, підозрюваного у 

вбивстві мера Бартенєва, голову міського осередку Партії регіонів, який із початку року 

особисто вручив 42 членських квитки ПР новим партійцям, Аваков призначає начальником 

кримського главку міліції! Через півгодини після самопроголошення Аксьонова прем'єром він 

без бою здає всю кримську міліцію "новій владі", віддає ключі, печатки, таємні документи і т.д. 

новопризначеному Аксьоновим начальнику Абісову, а сам повертається працювати у 

Феодосію. Знаєте, що найприкріше? Що Кримський главк можна було зберегти для України, 

адже росіяни зброю не застосовують. Тих, хто відмовляється присягати на вірність 

самопроголошеному уряду, не штурмують, а намагаються перетягти на свій бік облогою чи 

підкупом. Необхідно було зразу після зради Авруцького взяти главк у пряме підпорядкування 

МВС. Однак цього не зробили, тому кримську міліцію втрачено, а людей, які залишилися 

вірними Україні, кинуто напризволяще. Хіба це не злочин із боку Авакова? 

— Можливо, проте важко повірити, що Аваков призначив Авруцького навмисно, щоб 

той здав міліцію Аксьонову. 

— Є злочини, скоєні з прямим умислом, а є — з необережності. За обидва передбачено 

відповідальність. Я поясню, чим викликане призначення Авруцького. Зараз, на превеликий 

жаль, кадри в МВС добирають не за професійними якостями, а так, як при Захарченку, — хто 

більше дасть, той і начальник. Видно, Авруцький дав таку суму, від якої не змогли відмовитися. 

Тому Аваков тепер і мовчить, бо Авруцький завтра може сказати — я ж за все заплатив. 

— Ви кілька разів працювали в Криму, добре знаєте розклад сил і настрої на півострові. 

Які прогнози? 

— Росія не має наміру приєднувати Крим до себе. Планується, що це буде 

самопроголошена територія, яку визнають Росія, її сателіти і, можливо, кілька країн у Африці. 
Усе розвиватиметься за сценарієм або Придністров'я, або Косова. Що йде саме до цього, будь-



 

Інформаційне    управління    Апарату    Верховної    Ради    України    

 

9 

якій людині при здоровому глузді було зрозуміло одразу, щойно прем'єром обрали Аксьонова 

(його батько — Валерій Аксьонов — колишній голова російської общини в Молдові). Однак 

СБУ все проспала. Адекватної реакції з боку центральної влади на ситуацію в Криму досі 
немає. І це найсумніше… 

http://gazeta.dt.ua/internal/gennadiy-moskal-vodnochas-snayperi-otrimali-vid-vladi-vkazivku-

rozstrilyuvati-ne-tilki-protestantiv-a-y-milicioneriv-_.html 

Ми його втрачаємо  

Тарас Закусило, "Україна молода" 

Учора Верховна Рада Криму 78 голосами (загалом парламент автономії складають 100 

депутатів) підтримала постанову про проведення референдуму, на якому буде поставлено 

питання про входження Криму до складу Російської Федерації. Референдум має пройти 16 

березня. 

Схоже, що юридична нелегітимність проведення плебісциту не хвилює депутатів, за 

рішеннями яких стоїть Москва і її озброєні «посланці», які окупували всю територію 

півострова. Парламентарії вже відкрито визнають, що військові без опізнавальних знаків є 

російською армією. Віце–прем’єр уряду АРК (до слова, нелегітимного) Рустам Теміргалієв 

учора заявив, що «з сьогоднішнього дня Збройні сили РФ на півострові є законними, тоді як 

«ЗС третіх країн —нелегітимні». Воїнам української армії та ВМС він порадив або приймати 

присягу на вірність Росії, або залишати військові частини і евакуюватися з Криму. Ця заява, яку 

цитує ІТАР–ТАКС, вражає попранням усіх на світі юридичних норм та «правіл прілічія», адже 

референдум (хай і нелегітимний iз точки зору законів України та міжнародного законодавства) 

ще не відбувся! Утім самопроголошена влада автономії вже давно не зважає на правові нюанси. 

Варто додати, що, за словами Темiргалiєва, Крим готується запровадити нову валюту — 

росiйський рубль. 

В автономії, населення якої складає понад 2 млн. осіб, є більш ніж половина незгодних iз 
таким рішенням (про що свідчать соціологічні дослідження). Напевно, у ВР АРК та їхніх 

московських «консультантів» немає сумнівів у тому, що люди проголосують «так, як треба», 

що їхні голоси порахують «як треба». А про всяк випадок ініціатори референдуму вирішили 

підстрахуватися в хитрих формулюваннях питань плебісциту. Перше з них звучить чітко: «Чи 

виступаєте ви за входження Криму до складу Російської Федерації?» Друге —«Чи підтримуєте 

ви поновлення Конституції Криму 1992 року». Ця завуальована фраза означає приналежність 

півострова Україні, але з більш широкими повноваженнями, ніж АРК має нині. Але второпати, 

що за пункт «2» треба голосувати тим, хто прагне жити в українському Криму, справді 
складнувато. 

У Кремлі оперативно відреагували на «добро» ВР Криму. Учора, за даними 

«Інтерфаксу», Володимир Путін скликав термінову нараду з «кримського питання» за участі 
всіх ключових міністрів —оборони, закордонних справ, спікера Держдуми та очільників 

Радбезу РФ. А в Держдумі вже заявили, що в стислі терміни готові ухвалити законопроект, що 

передбачає спрощене входження частин інших держав до складу РФ. 

http://www.umoloda.kiev.ua/number/2427/283/86331/ 

Інтернет-ЗМІ 

Макеенко уволен с должности главы КГГА  

LB.ua 

Экс-"регионалу" не помог переход на сторону революции. 

И.о. президента Александр Турчинов уволил Владимира Макеенко с должности 

председателя Киевской городской государственной администрации. 



 

Інформаційне    управління    Апарату    Верховної    Ради    України    

 

10 

Об этом говорится в Указе №264/2014 от 7 марта. 

Напомним, Макеенко был назначен на должность председателя Киевгорадминистрации 

25 января тогдашним президентом Виктором Януковичем. 

После бойни на Майдане 20 января Владимир Макеенко объявил о выходе из Партии 

регионов и распорядился запустить метро.  

Он до сих пор является депутатом Верховной Рады. 

http://lb.ua/news/2014/03/07/258564_makeenko_uvolen_dolzhnosti_glavi.html 

Украинцы отправили Кличко «в нокдаун». Результаты соцопроса  

Inpress.ua 

Народный депутат (внефракционный) Петр Порошенко лидирует в электоральных 

симпатиях украинцев на пост президента Украины, если бы выборы проходили в начале марта. 

Об этом свидетельствуют результаты опроса, проведенного Киевским международным 

институтом социологии (КМИС) в период с 28 февраля по 3 марта по заказу коммерческого 

клиента. Опрошено 1022 человека. 

Второе место в списке электоральных предпочтений занимает лидер партии УДАР 

Виталий Кличко, третье – лидер партии «Батькивщина», экс-премьер Украины Юлия 

Тимошенко. 

Данный опрос предлагал респондентам 13 возможных списков кандидатов, в каждом их 

которых менялась одна кандидатура. Диапазон во всех вариантах у Порошенко колебался от 

19,8% до 20,6%, у Кличко – от 11,7% до 12,5%, у Тимошенко – от 8,4% до 9,1%. 

Отметим, что Петр Порошенко также является лидером электоральных симпатий в 

президентском рейтинге Центра «СОЦИС». 

Напомним, что после «кровавого» четверга 20 февраля, в течение которого от рук 

снайперов погибло около сотни митингующих «евромайдана» и правоохранителей, вечером 21 

февраля президент Украины Виктор Янукович в сопровождении наиболее узкого круга 

доверенной охраны бежал из Киева. 

22 февраля Верховная Рада приняла постановление о самоустранении президента 

Украины Виктора Януковича от исполнения конституционных обязанностей и назначила 

досрочные выборы президента на 25 мая 2014 года. 

23 февраля Верховная Рада Украины возложила на спикера парламента Александра 

Турчинова выполнение обязанностей президента Украины. 

Глава Центральной избирательной комиссии Михаил Охендовский сообщил, что для 

проведения выборов президента Украины необходимо 1,9 млрд грн. 

http://inpress.ua/ru/politics/26597-ukraintsy-otpravili-klichko-v-nokdaun-rezultaty-sotsoprosa 

4-х подозреваемых в похищении сына депутата пытаются освободить от 
ответственности, назвав их "политическими узниками Майдана" – адвокаты  

Цензор.NET 

Четверых подозреваемых в похищении сына бывшего народного депутата Николая 

Лисина пытаются освободить от ответственности, назвав их «политическими узниками 

Майдана», сообщил адвокат похищенного Никиты Лисина Владимир Качан. 

По словам адвоката, у следствия есть неопровержимые доказательства, что Сергей 

Александров, Максим Головин, Александр Македонский, Тимофей Пидлисный около полуночи 

5 декабря 2013 года, действуя в сговоре, похитили сына депутата на улице Героев Сталинграда 

в Оболонском районе Киева. Качан сообщил, что Лисин вместе со своим приятелем около 23 -

00 приехал к себе домой, когда к ним подошли двое неизвестных мужчин в масках, и, угрожая 

предметом, похожим на пистолет, избили, отняли мобильные телефоны, после чего Никиту 

бросили в багажник автомобиля Porsh Cayene и увезли в неизвестном направлении. Как 
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сообщил Качан, после следствие установило, что четверо подозреваемых 7 дней удерживали 

связанного Лисина в комнате технического помещения. По словам адвоката матери 

похищенного Марины Лисиной Сергея Ненашева, в тот же день она обратилась в милицию с 

заявлением о похищении сына, несмотря на требования преступников этого не делать, а все эти 

дни с разных мобильных телефонов, используя устройство для изменения голоса, похитители 

звонили ей и требовали выкуп - 2 млн долларов, при этом угрожая убить сына в случае 

обращения за помощью к правоохранительным органам. 

Они потребовали, чтобы Марина Лисина привезла деньги в сумке, которую должна была 

оставить в определенном месте возле трассы в Киевской области. Деньги Марина Лисина 

привезла, и похитители их забрали из оговоренного места. После этого 12 декабря Никиту 

Лисина освободили, оставив с завязаными скотчем глазами недалеко от г. Василькова просто на 

дороге. 23 января 2014 года подозреваемых Александрова, Головина, Македонского и 

Пидлисного задержали и предъявили им подозрение в похищении человека, совершенном по 

предварительному сговору группой лиц, способом, опасным для жизни и здоровья 

пострадавшего (ч. 2 ст. 146 Уголовного кодекса Украины); совершении разбойного нападения с 

целью завладения чужим имуществом (ч. 2 ст. 187 УКУ); совершении вымогательства и 

получения от пострадавшего денежных средств с угрозами насилия над его близкими 

родственниками, что повлекло ущерб в особо крупных размерах (ч. 4 ст. 189 УКУ). По словам 

адвокатов, следствие располагает неопровержимыми уликами, подтверждающими 

причастность подозреваемых Александрова, Головина, Македонского и Пидлисного к 

совершении этих преступлений. При задержании у них дома были изъяты пистолет, маски и 

деньги, а экспертиза доказала, что Никиту Лисина перевозили в багажнике автомобиля Porsh 

Cayene, принадлежащему Головину. К сожалению, отмечают адвокаты Лисиных, пользуясь 

тем, что дата задержания этих четверых совпала с началом массовых задержаний активистов 

Майдана - 23 января, их защитники решили освободить Александрова, Головина, Македонского 

и Пидлисного от ответственности, назвав их «активистами Майдана». 

Как сказал Качан, они развернули кампанию в СМИ, в которой утверждают, что 

задержанные покупали для Майдана продукты и лекарства, закупили необходимое 

оборудование и «готовились к собиранию 13 катапульт», их родственники и друзья провели 

пикет под Верховной Радой и обращаются к руководству страны, руководителям 

правоохранительных ведомств с требованием освободить подозреваемых из-под стражи как 

«незаконно задержанных». При этом Качан попросил не забывать, что в январе-феврале 

Верховной Радой Украины были приняты три так называемых «закона об амнистии» 

участников массовых мероприятий в центре Киева, и все задержанные по подозрению в 

организации и участии в массовых беспорядках уже вышли на свободу. А сейчас 

подозреваемых в совершении тяжкого уголовного преступления просто пытаются освободить, 

спекулируя словом «Майдан». В связи с этим адвокаты Лисиных просят руководство страны и 

руководителей МВД и Генеральной прокуратуры Украины не руководствоваться в данном 

случае «революционной целесообразностью», а продолжить расследование дела о похищении 

Никиты Лисина и вымогательстве 2 млн долларов и передать его в суд.  

http://censor.net.ua/n274618 

Блоги 

Анатолій Гриценко: «Как остановить агрессию? Запад должен закрыть Россию на 

замок!»  

pravda.com.ua 

Война – это не только армия и военные действия. Агрессию большого государства, 

обладающего несравнимо большей военной мощью, можно и должно остановить. Но не 

прямым столкновением – бригада на бригаду, или корпус на корпус. И не только 

экономической и политической блокадой, частичной или полной. Есть и другие способы, 
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малоприятные и непопулярные, но вполне действенные в нынешних условиях. Придется 

вспомнить классиков военной стратегии. 

Война государства может быть успешной лишь при условии единства в треугольнике 

"власть-армия-народ". Если это единство нарушить, государство войну проигрывает. Даже имея 

сильную армию. 

В сегодняшней России упомянутый треугольник сбалансирован. Армия обеспечена всем 

необходимым и выполняет все приказы Путина. Власть Путина сильна, никем и ничем не 

ограничена, пресса под контролем, оппозиция подавлена, военно-политические решения 

принимаются единогласно. Народ, оболваненный шовинистической пропагандой и ложью, 

помалкивает и против войны не выступает. Отдельные исключения – в виде негромких 

протестов думающих граждан (журналистов) – лишь подтверждают правило. 

Нужно рушить единство, воздействуя на все три грани треугольника. 

Противодействовать российской "армии" военными средствами. Бить по российской "власти" и 

ее носителям, в тч персональными санкциями, рычагами политической и экономической 

блокады. И не забывать про российский "народ", своим молчанием поощряющий войну против 

нашей страны. 

Знаю, то, что я сейчас скажу, вызовет море гневных возражений. И тем не менее, скажу, 

потому что российскому "народу" уже пора осознать и свою ответственность за агрессию 

против Украины. А поскольку российский "народ" не спешит осознавать и при этом страдает 

вся наша с Вами страна – то российскому "народу" о его ответственности нужно напомнить, 

твердо и убедительно! 

Как? 

Предлагаю зарубежным партнерам Украины закрыть Россию на замок! Чтобы никто из 
граждан Российской Федерации не мог выехать за пределы своей страны – ни в отпуск на 

отдых, ни на учебу или работу зарубеж, ни на гастроли, концерты, футбольные матчи, ни на 

бизнес-ланчи, конференции или подписание контрактов, ни на собственные виллы, яхты, 

пароходы, на собственных самолетах! 

До каких пор? Пока российский "народ", прежде всего его активная и небедная 

прослойка, не остановит войну России против Украины! Как он это сделает? Пусть сам думает. 
В конце концов, мы только что показали, как можно свергнуть зарвавшегося диктатора. 

Впрочем, не настаиваю, ищите свой путь... 

Но российский "народ", называющий себя дружным и даже братским, не может и не 

должен чувствовать себя в комфорте, когда народ украинский страдает и не спит ночами. 

В чем я не прав? 

http://blogs.pravda.com.ua/authors/grytsenko/53198e834c0c8/ 

Арсен Аваков: «Дело на 1.4 миллиарда грн. Нефтегаз»  

pravda.com.ua 

Таких дел будет, увы, много. 

Главное – расследовать до ясного результата. Только так можно предотвратить рецидив. 

ГСУ МВД Украины 06.03.2014 года зарегистрировано уголовное производство в 

отношении должностных лиц НАК "НЕФТЕГАЗ УКРАИНЫ" и ООО "ГАЗ УКРАИНА-

КОММЕРС" по факту хищения государственного имущества на сумму более 1,4 млрд. грн. по 

признакам преступления, предусмотренного ч.5 ст.191 УК Украины. 

С целью обеспечения выполнения судебных решений должностным лицам указанных 

предприятий запрещено выезжать за пределы территории Украины. 

Досудебное следствие продолжается. 

http://blogs.pravda.com.ua/authors/avakov/53189ed1ede9f/ 
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Телебачення і радіомовлення 

Депутати вирішили перевірити список політично репресованих  

Телеканал новин "24" 

Кореспондент: Депутати вирішили перевірити список політично репресованих. Мовляв, 

у Верховній Раді, коли проголосували за закон щодо звільнення учасників протесту від 

кримінальної відповідальності, до списку якимось чином потрапили підозрілі люди. 

Андрій КОЖЕМ’ЯКІН, народний депутат, фракція ВО «Батьківщина»: «На жаль, під час 

обговорення у Верховній Раді, ви знаєте, що виступав один з авторів законопроекту, пан 

Ляшко. Мені слово, як голові комітету, не встигли дати, тому що така була ситуація, гаряча. Ви 

знаєте, що до 29 проголосованих осіб в тексті закону зараз є ще 11 додаткових прізвищ. У 

зв’язку з цим я отримав доручення від голови Верховної Ради України Олександра Турчинова 

вказівку перевірити перед тим, як буде подано законопроект на підпис, всіх осіб, які були в 

цьому списку». 

Кореспондент: Серед підозрілих називають прізвища колишнього депутата Ігоря 

Маркова, який зараз на волі. Загалом у списку політично репресованих нарахували шість 

людей, яким інкримінують вчинення важких злочинів. 

Володимир СТРЕТОВИЧ, колишній народний депутат, правник: «Не можна належність 

до політичної партії видавати тим вбивцям, які сьогодні скоїли кримінальні злочини. Треба 

розмежовувати. Ми це проходили, коли починали просувати в 9, 4 році у Партії регіонів, всі 
вони кричали, що це політичне переслідування. А він собі мандат взяв, депутатський квиток 

партії взяв.. Він злочинець, його треба саджати, конфісковувати майно». 

Кореспондент: Майданівці кажуть, що можуть поручитися за 23, які брали участь у 

протестах. Зараз вони на волі, але кримінальні справи проти них ще не закриті. До того ж, 

просять додати до списку ще 5, які зараз у СІЗО. 

Микола КОХАНІВСЬКИЙ, координатор Комітету визволення політв’язнів, активіст: 
«Ми зараз знайшли ще п’ять людей, які прийняли рішення на загальних зборах визнати 

політв’язнями. Це 4 людини, про яких виговорили, які майстрували катапульту і їм навішували 

все, що завгодно. І одна людина – це ще за Майдану сидить Анатолій Соболєвський, якого 

добре всі знають. Він сидить за свою журналістську діяльність». 

Сергій САС, народний депутат, фракція ВО «Батьківщина»: «Варто тут мабуть все-таки 

заслухати і представників прокуратури, і заслухати ці всі матеріали, які ми зібрали, і 
визначитися. Ціна помилки надзвичайно велика». 

Кореспондент: Депутати, громадські діячі та представники правоохоронних органів 

сформували комісію для детального розгляду кожної справи. Перевіряти список будуть 

протягом п’яти днів. 

ЄС офіційно запровадив санкції проти українських чиновників 

Кореспондент: ЄС офіційно запровадив санкції проти українських чиновників. У 

переліку 18 людей. Серед них Віктор Янукович із синами, Микола Азаров та його син, екс-

глава МВС Віталій Захарченко, екс-прокурор Віктор Пшонка з сином, екс-керівники СБУ 

Олександр Якименко та Ігор Калінін. Також у списку Андрій Портнов, Андрій Клюєв та його 

брат, Віктор Ратушняк, Сергій Курченко, Дмитро Табачник та Раїса Богатирьова. Санкції, 
згідно з законодавством ЄС, дійсні впродовж року. вони передбачають замороження рахунків 

всіх вище перелічених посадовців. 

Співробітники СБУ із залученням бійців "Альфи" затримали лідера донецьких 

сепаратистів Павла Губарєва 

Кореспондент: Співробітники СБУ із залученням бійців "Альфи" затримали лідера 

донецьких сепаратистів Павла Губарєва. Затримання відбулося в його квартирі у Донецьку. 

Служба безпеки, нагадаємо, порушила кримінальне провадження проти Губарєва за підозрою в 

закликах до зміни меж території України. Сепаратист проголосив себе народним губернатором 
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і організував мітинги проросійських сил. Під його керівництвом люди двічі захоплювали 

будівлю Донецької ОДА. В ніч на четвер міліція звільнила приміщення і затримала близько 70 

осіб. Міліція склала проти них протоколи за фактом погромів в будівлях ОДА та казначейства. 

Максим КІРІНДАСОВ, начальник УМВС в м. Донецьк: "Действия лиц прямо попадают 

под статью Уголовного кодекса. То есть это уголовное деяние. Все лица, которые участвовали в 

его совершении, без исключения, будут установлены и привлечены к уголовной 

ответственности". 

Кореспондент: Зараз обласна адміністрація знову під ретельною охороною міліції. 
Російський триколор над адмінбудівлею замінили на український стяг. Працівники ж установи 

остерігаються чергового штурму. Тож більшість з них виконують свої обов’язки з дому. 

Олександр Турчинов зупинив рішення Верховної Ради Криму про проведення 

референдуму  

"Студія "1+1", ТСН 

Лідія ТАРАН, ведуча: Виконувач обов’язків Президента України Олександр Турчинов 

зупинив рішення Верховної Ради Криму про проведення референдуму і оголосив, що Верховна 

Рада України буде ініціювати питання про розпуск парламенту автономії. Дії кримських 

депутатів на чолі з Сергієм Аксьоновим Турчинов вважає нелегітимними і навіть злочинними. 

За словами Турчинова, згідно зі статтею 73 Конституції України, рішення про зміни території 
країни можуть вирішуватись лише на загальноукраїнському референдумі. 

Олександр ТУРЧИНОВ, в.о.Президента України: "Я зупинив рішення парламенту 

Криму. Верховна Рада України буде ініціювати розпуск парламенту Автономної Республіки 

Крим. Ми захистимо недоторканність нашої території. Ми захистимо суверенність нашої 
країни. Я переконаний, що і громадяни України, які проживають на території Криму, будуть 

всіляко цьому сприяти". 

Лідія ТАРАН, ведуча: Міністр юстиції Павло Петренко пояснив, що рішення Верховної 
Ради автономії не відповідає Конституції. Згідно з нею, всі питання територіальної цілісності 
України ухвалюють тільки на всеукраїнському референдумі. На думку міністра, Верховна Рада 

Криму діяла під тиском іноземних військ. Служба безпеки України також не забарилась з 
реакцією. Там вже відкрили провадження щодо дій кримських парламентаріїв. 

Марина ОСТАПЕНКО: "Служба безпеки України розпочала досудове слідство за 

фактом порушення норм Конституції України депутатами Верховної Ради Автономної 
Республіки Крим. Відкрито провадження за фактом, за ознаками злочину 110 статті 
Кримінального кодексу України, частиною 3 – це посягання на територіальну цілісність та 

недоторканність України". 

Кримські депутати проголосували за входження півострова до складу Росії 

Лідія ТАРАН, ведуча: Крим – це Росія. Так вирішив кримський парламент, не запитуючи 

в кримчан. На закритому засіданні депутати проголосували за входження півострова до складу 

Російської Федерації і вже звернулись до Путіна і Держдуми з пропозицією почати відповідну 

процедуру. А згодом перенесли дату референдуму з 30 на 16 березня. Жителям автономії 
пропонують обрати з двох варіантів: за воз’єднання Криму з Росією або за статус півострова 

згідно з Конституцією 92 року в складі України. 

Наталія САФІХАНОВА, кореспондент: Постанову про приєднання Криму до Росії, як і 
всі свої останні рішення, кримський парламент ухвалив за зачиненими дверима та під 

прикриттям озброєних російських спецсил. Журналістів до Верховної Ради навіть не 

запрошували, як і опозиційних депутатів. Відео згодом поширила прес-служба кримського 

парламенту. А віце-прем’єр Рустам Теміргалієв на прес-конференції повідомив: за постанову 

про приєднання Криму до Росії та проведення референдуму проголосували 78 із 81 присутнього 

депутата. За його словами, якщо кримчани скажуть "ні" – народні обранці складуть мандати. 

Та, схоже, у результатах волевиявлення в парламенті не сумніваються. 
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Рустам ТЕМІРГАЛІЄВ, заступник голови Ради міністрів Криму: "Верховный Совет 

Крыма принял историческое решение о вхождении республики Крым в состав Российской 

Федерации. Теперь это решение должно пройти народное обсуждение на референдуме для того, 

чтобы подтвердить решение депутатов крымского парламента. Очень несложно 

спрогнозировать, что около 70 и более процентов крымчан выскажутся за присоединение 

Крыма в качестве субъекта Российской Федерации к Российской Федерации". 

Наталія САФІХАНОВА, кореспондент: Теміргалієв повідомив, що вже зараз на 

півострові працює велика група російських фахівців, які готуються забезпечити входження 

Криму до складу Росії. А українських військових у Криму урядник оголосив окупантами. 

Рустам ТЕМІРГАЛІЄВ, заступник голови Ради міністрів Криму: "В связи с тем, что 

Крым стал территорией Российской Федерации, единственными законными вооруженными 

формированиями на территории Крыма является российские Вооруженные силы. Вооруженные 

силы третьих государств или иных государств будут считаться оккупантами с 

соответствующими последствиями для себя". 

Наталія САФІХАНОВА, кореспондент: Бойкотувати референдум закликав кримчан 

Меджліс кримськотатарського народу. Він іще більше дестабілізує ситуацію в Криму, – вважає 
Рефат Чубаров. На його думку, нинішня влада готує масові фальсифікації результатів 

референдуму. 

Рефат ЧУБАРОВ, голова Меджлісу кримськотатарського народу: "Для того чтобы 

легитимизировать хоть каким-то образом свои незаконные действия, они дали настойчивую 

рекомендацию и указания, чтобы в эти комиссии вошло не менее 30% крымских татар, чтобы 

потом сказать о том, что это соответствует воли всех. И второе. Исходя из того, что, мол, у них 

нет доступа к уточненным окончательным спискам, реестрам избирателей, главы местных 

советов получили указания самим составлять эти списки". 

Наталія САФІХАНОВА, кореспондент: Меджліс закликає міжнародні інституції негайно 

втрутитися в кримський конфлікт, і не лише дипломатично, а й ввести в Крим миротворчий 

контингент ООН. 

Незаконним вважають в ЄС сьогоднішнє рішення ВР Криму  

5 канал, Час новин 

Ведучий: Незаконним вважають в ЄС сьогоднішнє рішення ВР Криму. Зокрема 

верховний представник ЄС в Україні Ян Томбінський зазначив, що доля Криму, відповідно до 

конституції України, може визначатися лише на всеукраїнському референдумі. 

Ян ТОМБІНСЬКИЙ, голова представництва ЄС в Україні: «Наскільки мені відомо, то 

питання про можливість зміни територіальних меж, або відокремлення визначається відповідно 

до статті 73 Конституції України. Тобто єдиний шлях – це всеукраїнський референдум, 

національний референдум. Не може одна частина вирішувати долю всієї держави». 

Турчинов має з хвилини на хвилину звернутися до українського народу щодо 

ситуації Криму 

Артем ОВДІЄНКО, ведучий: Виконувач обов’язків президента Олександр Турчинов має 

з хвилини на хвилину звернутися до українського народу щодо ситуації Криму. І щойно він 

почне свою промову, 5 канал її транслюватиме наживо. То ж дочекайтеся. 

Олександр Турчинов звернувся до українського народу щодо ситуації Криму  

5 канал, Час новин  

Ведучий: Маємо сигнал із промови Олександра Турчинова. Тож залишайтеся з 5-м. 

Олександр ТУРЧИНОВ, в.о. президента України: «Референдуму в Криму із питанням: 

Чи виступаєте ви за входження Криму до складу РФ. Це рішення є не легітимним та нікчемним. 

Воно протирічить волі українського народу та інтересам громадян, які проживають в АРК. 

Територія України в межах визнаних всім світом кордонів є недоторканою і скверною. 
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Відповідно до 73 статті конституції України, я підкреслюю, виключно всеукраїнським 

референдумом можуть розглядатися питання пов’язані із кордонами та зміною території 
України. До речі, провести навіть місцевий кримський референдум за 10 днів неможливо. Тому 

це не є референдум, це буде фарс, фальш, злочин проти держави, який організували військові 
РФ. Відповідно до наданих мені повноважень, я зупинив рішення парламенту Криму. ВР 

України буде ініціювати розпуск парламенту АРК. Ми захистимо недоторканість нашої 
території, ми захистимо суверенність нашої країни. Я переконаний, що і громадяни України, які 
проживають на території Криму будуть всіляко цьому сприяти». 

Кримський парламент захотів у Росію  

Business, Новини 

Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: Ми перервали матеріал про те, чому саме виступає 

Олександр Турчинов. Ось історія, чому Крим захотів стати незалежним. 

Катерина КУНДЕЛЬСЬКА, кореспондент: Історичне рішення прийнято: 78 депутатів 

вирішили долю Криму – увійти до складу Російської Федерації. Крім того, парламент автономії 
уже звернувся до Президента Росії та Держдуми з проханням прийняти Крим до складу 

сусідньої держави. Референдум, на якому таки запитають думки людей, проведуть за десять 

днів. 

Рустам ТЕМІРГАЛІЄВ, перший віце-прем’єр АР Крим: «Решение второе – назначить на 

16 марта 2014 года общекрымский референдум. Под общекрымским референдумом понимается 

проведение референдума также в городе Севастополе – на всей территории Крыма, включая 

город Севастополь. На референдум вынести следующие вопросы: «Вы за соединение Крыма с 

Россией на прах субъекта российской Федерации?», или альтернативный вопрос: «Вы за 

сохранение статуса Крыма в качестве территории Украины?». 

Катерина КУНДЕЛЬСЬКА, кореспондент: Втім експерти кажуть, референдум не матиме 

жодного юридичного значення, адже для його проведення навіть не існує законодавчої бази. 

Юрій ГАННУЩАК, екс-депутат Верховної Ради України: «Референдум – навіть якщо і 
відбудеться цей референдум, якщо навіть і відбудеться, - то він не буде мати ніяких значень. З 

точки зору правової - це стовідсотково, - ніякого значення немає. Якби референдум був 

призначений, допустимо, на вересень місяць, то я могу гарантувати абсолютно негативний 

результат його». 

Катерина КУНДЕЛЬСЬКА, кореспондент: Із цим погоджуються і міжнародні експерти. 

Кажуть, у Молдові також був схожий сценарій з Придніпров’ям та Гагаузією. Проте Україна, на 

їхню думку, має більше шансів для врегулювання ситуації, що склалася. 

Лео ЛІТРА, експерт із заморожених конфліктів та східного партнерства Інституту 

світової політики: «Вы понимаете, это было очень умно сделано с точки зрения того, что они 

выбрали компактное вот такое образование, где знают, что большинство… Это как бы я сейчас 

нашел бы какое-то село на Западной Украине, скажем так, где 98 % выступают за НАТО, 

провел бы там референдум и сказал бы: «Вы знаете, все выступают за НАТО – нам надо идти в 

НАТО». 

Катерина КУНДЕЛЬСЬКА, кореспондент: Легітимності референдуму заважатиме і 
відсутність міжнародних спостерігачів, - наголошують експерти, адже їх повинна 

акредитовувати Центральна виборча комісія. Проте такі обставини не завадили парламенту 

Криму прийняти сьогодні й інші закони, наприклад, після проголошення автономії частиною 

Росії депутати поспішили заявити: «Українські війська – це окупанти». 

Рустам ТЕМІРГАЛІЄВ, перший віце-прем’єр АР Крим, (цитата): «Відсьогодні російські 
Збройні сили є законними на території півострова, тоді як Збройні сили третіх країн – 

окупаційними. Українським військовослужбовцям буде запропоновано або скласти нову 

присягу, або безпечно піти на територію материка». 
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Катерина КУНДЕЛЬСЬКА, кореспондент: Не підтримує таку позицію 

кримськотатарське населення. А глава Меджлісу Рафат Чубаров закликав світову спільноту 

діяти рішуче, адже ідеться про територіальну цілісність України. 

Рефат ЧУБАРОВ, голова Меджлісу кримськотатарського народу, (цитата): «На засіданні 
Меджлісу ми прийняли рішення, що будь-який референдум в умовах відсутності законів в 

Україні, коли на вулицях переміщаються озброєні солдати і бойова техніка, він не може бути 

проведений». 

Катерина КУНДЕЛЬСЬКА, кореспондент: На сенсаційні закони, ухвалені кримським 

парламентом, вже відреагували уряд України та світова спільнота. Зокрема, міністр юстиції 
Павло Петренко стверджує: проведення референдуму незаконне. У Міністерстві закордонних 

справ Швеції та Литви в один голос кажуть: сьогоднішнє рішення Верховної Ради Криму 

суперечить міжнародному праву і лише загострить політичну кризу. Кримські депутати на ці 
заяви не зважають, і після голосування збираються вводити на півострові рубльову зону. 

Угода про асоціацію між Україною та Євросоюзом досі актуальна, - посол ЄС в 

Україні Ян Томбінський 

Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: Угода про асоціацію між Україною та Євросоюзом досі 
актуальна, - заявив посол ЄС в Україні Ян Томбінський. Нині документ парафований, тобто 

підписаний попередньо, а питань щодо його змісту у Києва та Брюсселя немає. Сьогодні мають 

оголосити дату остаточного підписання. Нинішні події у Криму – не перепона на шляху 

України до Євросоюзу. 

Ян ТОМБІНСЬКИЙ, голова Представництва ЄС в Україні: «Три місяці українці 
закликали до Європейського Союзу кажучи, що країна хоче підписати Договір про асоціацію. 

Ця угода наразі на столі. Питання щодо змісту у сторін не виникало, питання дати підписання 

вирішуватиметься сьогодні в Брюсселі». 

Гість в студії: Ігор Когут - голова «Ради лабораторії законодавчих ініціатив»  

Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: Правовий аспект рішень Кримського парламенту та 

адекватність дій української правоохоронної системи – про це говоримо із Ігорем Когутом – 

головою «Ради лабораторії законодавчих ініціатив». 

- Добрий вечір! 

Ігор КОГУТ, голова «Ради лабораторії законодавчих ініціатив»: Вітаю вас! 

Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: От новина дня сьогодні – це парламент Криму 

проголосував за те, щоб від’єднатися до Росії. Як таке рішення оцінити з точки зору закону? 

Ігор КОГУТ, голова «Ради лабораторії законодавчих ініціатив»: Ну звичайно, є 

положення Конституції України – Крим поки що є складовою частиною української держави, і 
відтак це є виключно прерогатива Верховної Ради України – рішення такого порядку зміни 

території. Ну і, звичайно, таке рішення виноситься на всеукраїнський референдум. У 

конкретному випадку: коли сьогодні дискусія ведеться, щоби затвердити це рішення 

референдумом, то ідеться про місцевий референдум. Він сьогодні, в принципі, не 

врегульований. А відтак його результати можна вважати нелегітимними. Звичайно, із цим ніхто 

не буде рахуватися в Криму, і в Росії – тим більше. Але треба зрозуміти, що навіть є велика 

загроза з приводу врахування думки інших людей, котрі не підтримують, умовно кажучи, цю 

лінію, фарватер поведінки Російської Федерації і їхніх ставлеників в Криму. Що я маю на увазі. 
Наприклад, кримські татари сьогодні ухвалюють рішення не брати, бойкотувати цей 

референдум. Я думаю, велика кількість і кримчан – і українського, і російського походження – 

очевидно, не готові сьогодні віддати свої голоси за відділення Криму від України, тому що це 

їхній уклад життя цілковито змінює, раз. І по-друге, робити це під дулами автоматів і кулеметів 

– насправді це абсолютно, як сказав Турчинов, це фарс, а не будь-яке волевиявлення. І що 

головне, якщо повертатися до деталей законодавчих, правових, то, очевидно, основна дискусія, 

котра ведеться навколо закону про місцевий референдум, якраз включає в себе такі питання: «А 

який кворум?», «Скільки людей повинно прийти на цей референдум?», «Коли він вважається 

легітимним і дійсним?». І у даному випадку - коли існує вакуум цілковитий… 
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Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: Ну от ці параметри визначали чи не визначали в Криму? 

Ігор КОГУТ, голова «Ради лабораторії законодавчих ініціатив»: В Криму – ні. В Криму 

сьогодні немає закону – вакуум абсолютний! Я думаю, прийде десяток людей, і вони 

проголосують за від’єднання України – і це, на думку Верховної Ради, цих ставлеників Москви 

буде достатньо. Ну принаймні там, звичайно, більша кількість людей прийде на цей 

референдум і, очевидно, більша кількість людей буде голосувати за від’єднання України, тому 

що є і відповідні настрої, і відповідна інформаційна накачка. Але, в принципі, це дає підстави і 
українській Верховній Раді, і міжнародній спільноті не вважати це рішення легітимним. 

Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: Тобто кримський парламент не прописав ці параметри, і 
кримський парламент сьогодні виглядає так, ніби він… 

Ігор КОГУТ, голова «Ради лабораторії законодавчих ініціатив»: Цей парламент, 

ухвалюючи рішення про референдум, не звертав жодної уваги чи не бажає звертати увагу на ці 
легітимні, на законні підстави, бо закону… От так трапилося, що Верховна Рада України свого 

часу у 12-му році, ухваливши новий закон про всеукраїнський референдум, в принципі, забула 

про таке явище, як місцевий. Ми беремо – от ми працюємо у робочій групі Верховної Ради по 

напрацюванню законопроекту про місцевий референдум. Там активну участь брали 

представники кримської Верховної Ради. І, більше того, великі поступки були в цьому питанні 
для Криму. Я скажу, в чому полягають: тому що місцевий референдум – це переважно питання 

місцевого порядку для місцевих громад: будівництво, забудова, якісь соціальні програми. І ми 

навіть погодилися на те, що місцевий референдум буде мати і статус республіканського – 

спеціально для Республіки Крим. Ну очевидно, бачите, нікому не потрібні ці законодавчі 
ініціативи. 

Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: Ну а скільки фізично потрібно – не знаю, можливо, ви 

такого не знаєте, - часу для того, щоб підготувати референдум, навіть місцевий. Ну от на 

півострові, де на півтора мільйони людей десять днів лишається. Який референдум можна за 

десять днів підготувати? 

Ігор КОГУТ, голова «Ради лабораторії законодавчих ініціатив»: Ну в принципі, ніхто не 

ставить собі завдання. Це політична абсолютно дія. І більше того, ми бачимо, що вже третій раз 
– ну принаймні другий раз – зміщується дата. Перший ми планували на 25 травня: це було 

логічно – всі вибори українські мали пройти – і місцеві, і президентські – на цю дату. Гаразд – 

30 березня, і сьогодні – на 16 березня. Це означає: велика невпевненість керівництва Криму 

щодо результатів. Чим довше ми мали б перспективу обговорювати і бачити от цей пресинг, от 

цю присутність військових Російської Федерації,тим менше перспектив було б на позитивний 

для Росії і Криму результат, тому що люди втомилися від цієї присутності, від того 

протистояння. І принаймні людям потрібен був час для того, щоб увалити рішення. Технічні 
питання… Ну, в принципі, це можна швидко… 

Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: Ви можете окреслити ці технічні питання? Лічильна 

комісія, бюлетені, на яких відбуватиметься… 

Ігор КОГУТ, голова «Ради лабораторії законодавчих ініціатив»: Ну як будуть обиратися, 

скажімо, виборчі комісії чи комісії по референдуму? Бюлетені надрукувати, по-друге – повинна 

ж відбутися якась певна кампанія. Ну зараз не ідеться про інформаційну кампанію. Просто от 

ми буквально за 10 днів до референдуму, кримчани, дізнаються про питання, котрі будуть 

виноситися. Я розумію, що це не є для них новинка. І очевидно, що це буде… Взагалі, 
референдум – це є маніпулятивний інструмент. Насправді до нього в демократії треба 

приходити тільки в той момент, коли є достатнім рівень довіри у суспільстві, коли знають, що 

просто це є єдиний спосіб вирішити якісь протиріччя між інститутами влади, між якимсь 

середовищем… 

Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: А якщо це, наприклад, європейська країна, і вона голосує 
про евтаназію тоді можна застосовувати… Як ми мали два тижня тому історію. 

Ігор КОГУТ, голова «Ради лабораторії законодавчих ініціатив»: Є Швейцаріяіз 
величезним досвідом застосування цього інструмента прямої демократії. Але це потрібна 

довіра, це потрібно знати, що питання ставляться в такій площині, котра не дає можливості 
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перекручення і зміщення акцентів. Буквально до сьогоднішнього дня ми жили в очікуванні 
зовсім іншого питання для референдуму. 

Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: Крім Автономної Республіки Крим, парламенту, 

сьогодні ньюз-мейкер - правоохоронні органи і органи нагляду. Генеральна прокуратура 

порушила справу проти Віктора Януковича за захоплення ним державної влади. Про це 

повідомляє прес-служба відомства. Встановлено, що Віктор Янукович 2010-го року у 

неконституційний спосіб змінив Основний Закон країни і, тим самим, захопив державну владу, 

- ідеться у повідомленні. Почали досудове розслідування. А ще другу справу теж порушила 

Генеральна прокуратура – це про заклики нібито 27 числа Віктора Януковича про перенесення 

столиці у Сімферополь, всіх органів влади і всього іншого. Правильно чинить Генпрокуратура? 

І як це, в яких рамках законодавства? 

Ігор КОГУТ, голова «Ради лабораторії законодавчих ініціатив»: Ну у першому випадку, 

звичайно, є інший контекст. Насправді зміни до Конституції і ось ця узурпація влади – це було, 

очевидно, рішення Януковича. Але його спосіб – це не безпосереднього його рішення, бо 

насправді рішення ухвалює Конституційний суд. Під цю статтю тоді повинні підпадати судді 
Конституційного суду, якщо це дозволяє статус Конституційного суду і суддів – їх притягують 

до цієї відповідальності за їхні рішення. Очевидно, що вони діяли всупереч Конституції, 
всупереч здоровому глузду, і вони порушували свій статус самого Конституційного суду, 

котрий не має права змінювати Конституцію. Він може трактувати, може якісь частини 

Конституції визнавати неконституційними і, відповідно, потрібно законодавчо це 

підтверджувати. Тут просто одним рішенням у нас міняється Конституція. 

Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: А у другому випадку… 

Ігор КОГУТ, голова «Ради лабораторії законодавчих ініціатив»: У випадку другому, 

коли Президент, за словами… 

Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: Ну це в медіа було, ми не знаємо, чи було таке. 

Ігор КОГУТ, голова «Ради лабораторії законодавчих ініціатив»: Ми знаємо про інший 

випадок! Ми знаємо про те, що, за словами представника Російської Федерації в ООН – і 
показував він ксерокопію звернення до Президента Путіна – проведення військ на територію 

України – ну чим це не злочин?! Це є абсолютна річ, котра межує із зрадою національних 

інтересів, просто державною зрадою. І це безпосередній предмет для будь-яких судових 

розслідувань. Тим більше, для імпічменту. Я думаю, що після цього листа у Верховній Раді не 

мало би виникнути проблеми щодо процедури імпічменту. Звичайно, ми маємо і інші аспекти. 

Як завжди, Україна зав’язає у цих своїх бюрократичних і непослідовних діях. Ми не маємо 

сьогодні Конституційного суду, котрий мав брати участь у процедурі імпічменту. Ну і, 
звичайно, історія ще незрозуміла з Верховним Судом, котрий так само є елементом процедури. 

Але сьогодні, здається, у політичній сфері і у політичному класі немає уже тих, хто 

сумнівається, що дії і заклики Президента, колишнього Президента Януковича межують із 
зрадою національних інтересів. 

Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: Ми з вами поговорили про два провадження Генеральної 
прокуратури проти Президента, колишнього Президента, а виплило вже і третє провадження. 

Маємо ще одну історію. 

Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: Що ж, правовий аспект рішень кримського парламенту і 
всі законодавчі колізії, які із цим виникають, - ми говоримо далі із головою «Ради лабораторії 
законодавчих ініціатив» Ігорем Когутом. Ось ми подивилися матеріал про нашу інформаційну 

безпеку. Україну і все, що пов’язано із Україною, російські медіа безсоромно оббріхують уже 

тривалий час. Є законодавчі важелі, щоби захиститися від цих речей? Або от вимкнули два 

українських канали – можемо вимкнути у правовому полі російські канали, пропагандистські? 

Ігор КОГУТ, голова «Ради лабораторії законодавчих ініціатив»: Ну в принципі так. Ми 

можемо це зробити, і для цього існує спеціальний орган – Національна рада з телебачення і 
радіомовлення. Я вже повторююся: нещодавно Верховна Рада висловила недовіру членам 

Національної ради. І, відповідно, зараз цей орган не працює – його треба переформатовувати і 
формувати заново. Але мушу сказати, що в таких речах, як інформаційні війни чи інформаційне 
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протистояння, дуже вадливі симетричні дії не на рівні законодавства, а на рівні, власне, такої 
саме інформаційної діяльності, контрпропаганди і таке подібне. Тут ми мусимо засвідчити, що 

ми так само не були готові. Ми запускали в наш український простір російську присутність, 

медійну, і… Не знаю… Це робилося несвідомо і, очевидно, що сьогодні є дуже мало таких 

запобіжників на рівні інформаційної політики. Але це серйозний урок, і сьогодні вже нова 

влада мусить адекватно і адекватно намагається реагувати. Сьогодні дуже багато говориться 

про інформаційний компонент безпеки, при тому, що громадськість дуже активно включилася – 

створюються різноманітні медійні майданчики, де є можливість донести інформацію і на 

український загал, і на зовні. Бо насправді дуже великою проблемою останніх місяців були 

зовнішні комунікації. Росія значно кращі має можливості для того, щоб доносити через 
дипломатичні і інші медійні джерела свою позицію. І нам доволі часто требу було це 

парирувати, не маючи симетричної можливості. Щодо інтернету. Звичайно, інтернет стає 
величезним рушієм впливу на владу, на політику, елементом безпеки. Ми пам’ятаємо історію з 
«Вікі-лікс», ми пам’ятаємо, наскільки це серйозних збитків завдало системі Сполучених Штатів 

Америки, не говорячи вже про інше середовище. Але якраз сила інтернету є в тому, і його 

слабкість, що він є вільний, він не піддається регламентуванню. Є, звичайно, тоталітарні 
режими, авторитарні, котрі готові його закривати там – вжиток тих чи інших сайтів, тих чи 

інших ресурсів. Але в принципі… 

Віталій ШКОЛЬНИЙ, ведучий: Ну ми діємо винятково у правовому і законодавчому 

полі. Я вам дякую за розмову! Ми збагнули, що росіяни мають ліпший вплив на західні країни, 

вони мають свій пропагандистський канал «Russia today». У нас теж є мовлення закордонне, але 

там показують баяни тільки і танці. Я вам дякую за ромову! Ігор Когут - голова «Ради 

лабораторії законодавчих ініціатив» - був нашим гостем. Правовий аспект рішень Кримського 

парламенту була наша тема розмови. 

Телезвернення виконуючого обов'язків президента України Олександра 

Турчинова щодо ситуації у Криму  

ICTV, Факти 

Інна ШЕВЧЕНКО, ведуча: Буквально щойно ми отримали телезвернення виконуючого 

обов'язків президента України Олександра Турчинова щодо ситуації у Криму. 

Олександр ТУРЧИНОВ, Голова Верховної ради України, в.о. президента України: 

"Верховна рада Криму, яка повністю контролюється військовими Збройних сил Російської 
Федерації, прийняла незаконне рішення про проведення референдуму. Референдуму в Криму з 
питанням – чи виступаєте ви за входження Криму до складу Російської Федерації. Це рішення є 

нелегітимним та нікчемним. Воно протирічить волі українського народу та інтересам громадян, 

які проживають в автономній республіці Крим. Територія України в межах визнаних всім 

світом кордонів є недоторканною і суверенною. Відповідно до 73 статті конституції України, 

виключно, я підкреслюю – виключно всеукраїнським референдумом можуть розглядатись 

питання пов'язані з кордонами та зміною території України. До речі, провести навіть місцевий, 

кримський референдум за 10 днів неможливо. Тому це не є референдум. Це буде фарс, це буде 

фальш, це буде злочин проти держави, який організували військові Російської Федерації. 
Відповідних до наданих мені повноважень, я зупинив рішення парламенту Криму. Верховна 

рада України буде ініціювати розпуск парламенту автономної республіки Крим. Ми захистимо 

недоторканність нашої території. Ми захистимо суверенність нашої країни. Я переконаний, що і 
громадяни України, які проживають на території Криму, будуть всіляко цьому сприяти". 

Європейський союз вирішив відсьогодні заморозити рахунки 18 українців 

підозрюваних у розкраданні та привласнені коштів держбюджету 

Інна ШЕВЧЕНКО, ведуча: Європейський союз вирішив відсьогодні заморозити рахунки 

18 українців підозрюваних у розкраданні та привласнені коштів держбюджету. Серед них 

відсторонений Верховною радою з посади президента України Віктор Янукович, його сини, 

Олександр і Віктор. Екс-прем'єр Микола Азаров і його син Олексій. Брати Андрій та Сергій 

Клюєви. Екс-генпрокурор Віктор Пшонка і його син Артем. Бізнесмен Сергій Курченко, 
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колишній глава МВС Віталій Захарченко, екс-глава СБУ Олександр Якименко, екс-заступник 

глави адміністрації президента Андрій Портнов, колишній міністр юстиції Олена Лукаш, екс-

заступник міністра внутрішніх справ Віктор Ратушняк, колишній міністр освіти і науки Дмитро 

Табачник, екс-глава Мінздраву Раїса Богатирьова, і екс-радник Януковича Ігор Калінін. Згідно з 
рішенням ЄС незаконно присвоєні державні гроші мають бути повернуті в український бюджет. 

У парламентських комітетах сьогодні вирішували хто із переліку ухваленого 24 

лютого так званого закону про політв'язнів має право там бути а хто ні  

Інна ШЕВЧЕНКО, ведуча: У парламентських комітетах сьогодні вирішували хто із 
переліку ухваленого 24 лютого так званого закону про політв'язнів має право там бути а хто ні. 
Депутати разом із прокурорами, слідчими МВС, представниками Майдану майже 7 годин 

аналізували список із 43 людей. З рештою з переліку політичних виключили 5 кримінальних 

злочинців. Серед них був і колишній регіонал Ігор Марков, який фігурує у справі про побиття 

людей в Одесі 2007 року. Ще 10 справ планують ретельніше розглянути і отримати дані від 

слідчих. 

Василь САФ'ЯНЮК, кореспондент: Список політв’язнів, яких парламент ухвалив 

негайно звільнити 24 лютого (півтора тижні тому) за цей час із 29-ти збільшився до 43-х. Тож у 

Комітеті з питань законодавчого забезпечення правоохоронної діяльності сьогодні було гаряче. 

Геннадій Москаль, який заглянув на кілька хвилин, устиг посваритися з депутатами та 

майданівцями. Каже, в списку багато злочинців. 

Геннадій МОСКАЛЬ, народний депутат України, фракція ВО "Батьківщина": "Не 

перетворюйте Майдан в бізнес-проект. Ідіть цього свого Сашу Бєлого затримайте. Може його 

амністувати? Герой всіх російських телеканалів сьогодні позорить Україну". 

Василь САФ'ЯНЮК, кореспондент: Координатор комітету визволення політв’язнів 

Микола Коханівський запевняє – достеменно знає про 23 політв’язнів, за яких і просили 

депутатів проголосувати. Хто інші, і як вони потрапили до політичних, не знає. 

Микола КОХАНІВСЬКИЙ, координатор комітету визволення політв’язнів: «Про тих 

людей, які якимось чином потрапили в список, хоча я дивився цю постанову – їх там не було. А 

тепер виявляється, що вони з’явилися – я нічого не можу сказати. Хороші вони люди, погані, я 

навіть не можу сказати як вони туди потрапили. Бо ми не подавали їх, політичних в’язнів». 

Василь САФ'ЯНЮК, кореспондент: У переліку, який депутати разом із прокурорами, 

слідчими МВС, представниками Майдану розглядали майже 7 годин – 43 людини. Серед них 5-

ро засуджені за кримінальні злочини, тут же чинний депутат, колишній регіонал, Ігор Марков. 

Фігурант справи про побиття людей в Одесі 2007. Його виключили з переліку політв’язнів, а 

саму справу варто ретельно дорозслідувати, переконаний колишній генпрокурор Геннадій 

Васильєв. 

Геннадій ВАСИЛЬЄВ, член комітету ВР з питань законодавчого забезпечення 

правоохоронної діяльності: «Тобто з списку ми вилучаємо його? Вилучаємо, так? Так, 

вилучили. Але запропонувати прокуратурі, якщо воно призначено до розгляду, відкликати і 
провести розслідування іншим складом, іншими слідчими та дати об'єктивну оцінку тим діям, 

які були в 2007 році». 

Василь САФ'ЯНЮК, кореспондент: Підтвердили політичні мотиви і в резонансних 

справах «васильківських терористів», ніжинських «робін гудів», Павліченків, активістів 

затриманих на мітингах за українську мову 2012-го та сумських юнаків, які малювали графіті 
Януковича з міткою на чолі. 

Сергій САС, член комітету ВР з питань законодавчого забезпечення правоохоронної 
діяльності: «Нам треба максимально зробити таким чином, щоби наші рекомендації були 

справедливими і ми, от, намагаємось відрізняти, де мали місце політичні мотиви, а де були суто 

кримінальні злочини. От це надзвичайно не просте завдання». 

Василь САФ'ЯНЮК, кореспондент: Рішення робочої групи комітет опрацює і підготує 

для розгляду у сесійній залі вже наступного тижня. Кажуть – зроблять усе ретельно, аби до 

переліку людей, яких переслідували за політичні переконання, не потрапили випадкові люди. 
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ЦИК уверяет, что решение крымского парламента содержит смысловые ошибки  

Интер, Подробности 

Анастасия ДАУГЛЕ, ведущая: Служба безопасности Украины открыла производство в 

связи с решением крымского парламента о вхождении автономии в состав России. А в 

центризбиркоме обратили внимание на то, что решение крымского парламента - содержит 

смысловые ошибки. По словам члена ЦИК Андрея Магеры, в документе указано обращение к 

несуществующему органу власти. 

Андрей МАГЕРА, заместитель главы Центризбиркома: «Мені дивно, що можливі такі 
звернення до такого суб'єкту, як Федеральні Збори Держуми Росії, якого в принципи не існує. 
Відносно приєднання до Роcійської Федерації. Другий нюанс - на сьогоднішній день 

відсутниий закон, який врегулював би питання проведення референдуму в Автономній 

республіці Крим». 

Крымские власти намерены переоформить собственность частного бизнеса 

Анастасия ДАУГЛЕ, ведущая: Непризнанные официальным Киевом - крымские власти - 

сегодня заявили от том, что планируют переоформить, в соответствии с российским 

законодательством, собственность частного бизнеса, включая землю, недвижимость и 

предприятия. А государственные объекты крымские чиновники намерены принять в 

собственность автономии. Об этом заявил Рустам Темиргалиев - первый вице-премьер 

непризнанного Киевом - правительства Крыма. Мы выяснили, что сегодня в собственности 

государства находится 32 крымских предприятия. Среди них - "Крымэнерго", 

судостроительный и авиаремонтный заводы, спиртзавод, ряд крупных компаний по заготовке и 

переработке продуктов, а также пансионаты отдыха. И вот что думают по поводу их 

отчуждения в Фонде госимущества: 

Александр РЯБЧЕНКО, председатель ФГИУ: «Жоден об’єкт в Криму не може попасти 

під удар бо цє є повністю незаконно. Реєструються права власності не за належним власником, 

а за якимось іншим, підлягають судовому оскарженню, і в суді вже просто встановити, хто є 

дійсний власник того майна, стосовно якого йде судовий розгляд. Тому нас ця ситуація не дуже 

хвилює що хтось може правовим шляхом, відчудити українську, державну власність правовим 

шляхом у примусовому порядку. Це не є можливим взагалі». 

Депутати, які підтримали приєднання Криму до Росії - несповна розуму  

ТВі, Сьогодні 

Віталій ПІВОВАР, ведучий: Ті депутати, які підтримали приєднання Криму до Росії 
несповна розуму. Так вважає голова меджлісу кримських татар Рефат Чубаров. За його 

словами, кримські депутати виконують чужу волю і розум їх залишив 

Тетяна БУДЬ, ведуча: Звернувся Чубаров і до міжнародної спільноти. Просить терміново 

захистити територіальну цілісність України. 

Рефат ЧУБАРОВ, голова меджлісу кримських татар : «Меджлис крымско-татарского 

народа не признает данный референдум, соответственно призывает всех жителей Крыма 

независимо от из национальности, полностью бойкотировать все этапы его подготовки, а так же 

голосования в день проведения референдума. Я думаю что подавляющее большинство , я 

уверен в этом, жителей Крыма, прекрасно осознает, куда могу завести Крым, целая цепочка 

незаконных авантюристских решений, которые принимает в последние дни Верховная Рада 

Крыма». 

Госдума России готова рассмотреть законопроект о возможном присоединении 

Крыма 

Евгений МИХИН, ведущий: Госдума России готова рассмотреть законопроект о 

возможном присоединении Крыма. Об этом сказал лидер партии "Справедливая Россия" Сергей 

Миронов. Причем произойти это может уже после 16 марта. Именно на эту дату крымский 

парламент назначил референдум. Миронов признался, что 28 февраля внес законопроект об 
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упрощенном порядке включения частей других государств в состав федерации и писал его 

специально под полуостров. Владимир Путин уже провел экстренное заседание с членами 

Совета безопасности по поводу обращения крымских депутатов, но результат этой беседы пока 

неизвестен. 

Верховный Совет АРК принял решение о вхождении Крыма в состав России  

ТРК "Украина", События 

Евгений МИХИН, ведущий: Сегодня Верховный Совет автономии принял решение о 

вхождении Крыма в состав России. Незаконными назвали это решение сразу несколько 

государственных деятелей. 

Дарина КОШЕЛЕНКО, корреспондент: За присоединение Крыма к России 

проголосовали члены партии "Русское единство" и Партии регионов. И назначают референдум 

на 16 марта. Для крымчан приготовили два вопроса: "Выступаете ли вы за вхождение Крыма в 

состав Российской Федерации в качестве субъекта?" и "Выступаете ли вы за возобновление 

Конституции Крыма 1992 года, согласно которой республика входит в состав Украины и 

определяет свои с ней отношения на условиях договоров?". Но прежде депутаты решили 

обратиться к Путину и Госдуме с предложением начать процедуру вхождения в Российскую 

федерацию. 

Владимир КОНСТАНТИНОВ: "И они должны принять до референдума решение: или 

они нас берут, или не берут, чтоб люди не выглядели дураками". 

Дарина КОШЕЛЕНКО, корреспондент: Рустам Темиргалиев объясняет: референдум 

нужен для подтверждения решения депутатов. Если люди не проголосуют за присоединение – 

Верховный Совет в полном составе уйдет в отставку. По его словам, в Крыму с сегодняшнего 

дня действует финансовая зона рубля, а все нероссийские военные приравниваются к 

оккупантам. 

Рустам ТЕМИРГАЛИЕВ: "Украинским вооруженным силам предложено либо сложить 

оружие, написать соответствующий рапорт и написать заявление о вхождении в российское 

гражданство и вступлении в российские Вооруженные силы после принятия присяги. Если они 

не согласны, крымское правительство готово обеспечить им безопасный выход с территории 

Крыма на материковую Украину". 

Дарина КОШЕЛЕНКО, корреспондент: Председатель Меджлиса Рефат Чубаров 

призывает крымчан бойкотировать референдум, а международные структуры просит ввести 

миротворческий контингент. 

Рефат ЧУБАРОВ, глава Меджлиса крымско-татарского народа: "С целью деэскалации 

военного конфликта в Крыму, который может привести к массовым жертвам среди всего 

мирного населения полуострова, незамедлительно рассмотреть возможность введения на 

территорию Крыма международного миротворческого контингента сил безопасности ООН". 

Дарина КОШЕЛЕНКО, корреспондент: У здания крымского парламента играет музыка и 

собирается народ. Люди встревожены. Митинга нет, но все чего-то ждут. Вежливые 

вооруженные люди без опознавательных знаков исчезли из-под стен крымского парламента. 

Теперь местных депутатов охраняют кубанские казаки. Они без оружия, но в бронежилетах. 

У Раді безпеки ООН говорять про незаконність референдуму у Криму  

Радіо Свобода, Міжнародні новини 

Уся міжнародна спільнота виступає проти незаконного акту, проведення референдуму у 

Криму про приєднання півострова до Росії, заявив у четвер посол Великої Британії в ООН Марк 

Лаялл Ґрант. 

Цей референдум, призначений на 16 березня, буде незаконним і призведе до серйозної 
ескалації становища, заявив він після чергових консультацій у Раді безпеки ООН. 
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За його словами, позицію про те, що влада Криму не має повноважень проводити такий 

референдум, висловили багато членів Ради безпеки. 

Британський представник запропонував Росії піти на діалог із владою України, вивести 

свої війська з української території, підтвердити відданість територіальній цілісності і 
суверенітетові України, а також забезпечити доступ міжнародних спостерігачів на півострів. 

Він висловив жаль із приводу того, що до Криму не впустили делегацію Організації з 
безпеки і співпраці в Європі. При цьому посол наголосив, що на межі Криму були люди в 

одностроях Військово-морських сил Росії, а також люди у стандартних одностроях військових 

Росії, поруч із автомашинами з російськими номерами. 

Ґрант зазначив, що Рада безпеки за нинішньої ситуації не може ухвалити щодо 

становища в Україні ніякого рішення. Але він наголосив, що дискусії дають змогу послові Росії 
переконатися, що міжнародна спільнота виступає проти дій Росії. 

Представник Британії також додав, що Лондон і далі буде підтримувати український 

народ у його прагненні до миру і демократії, повідомила прес-служба ООН. 

Найближчим часом, сказав він, Рада безпеки знову збереться для обговорення становища 

в Україні, зокрема, у Криму. 

Посол України Юрій Сергеєв, зі свого боку, зазначив, що вже ведеться робота щодо 

можливого обговорення українського питання в Генеральній асамблеї ООН. Її рішення не 

обов’язкові до виконання, але в Генасамблеї не існує права вето, яке в Раді безпеки має, 
зокрема, Росія. 

Також в ООН у четвер поширили як офіційний документ листа Сергеєва на ім’я голови 

Ради безпеки, в якому наголошено, що виняткове повноваження допускати на територію 

України підрозділи збройних сил інших держав має тільки Верховна Рада, а Віктор Янукович 

уже не є законним президентом України. 

Цього листа оприлюднили у відповідь на твердження посла Росії Віталія Чуркіна на 

попередньому засіданні Ради безпеки щодо України в понеділок, що саме Віктор Янукович, 

назвавшись Президентом, звернувся 1 березня до Президента Росії Володимира Путіна з 
проханням ввести війська до України. 


